
سجاد نوروزى، مدیر سینما آزادى ضمن 
اشاره به دلایل موفقیت 2 فیلم «فسیل» و 
«هتل» در گیشه، ادامه وضعیت فعلى حاکم 
بر سینماهاى کشور را خطرناك توصیف کرد. 
سجاد نوروزى مدیر سینما آزادى در گفت وگو 
با «مهر» درباره وضعیت استقبال مخاطبان از 
فیلم هاى در حال اکران در سینماها گفت: در 
شرایط فعلى و در غیاب نمایندگان ژانرهاى 
مختلف، شاهد استقبال از فیلم هاى کمدى 
در چرخه اکران هستیم. از ابتداى امسال ما 
2 کمدى خوش ساخت روى پرده داشتیم که 
فارغ از سلیقه منِ نوعى و یا هر منتقد دیگرى، 
استانداردهاى سینما را رعایت کرده اند. به ویژه 
نه  فیلم «هتل» که با سناریویى هوشمندا
داستان خود را در یک لوکیشن روایت مى کند 
و چارچوب روایت آن کاملا استاندارد است. 
وى افزود: فیلم «فسیل» هم از نظر پروداکشن 
و فیلمنامه، حداقل قواعد بنیادین فیلمسازى 
را که براى جذب مخاطب لازم بوده، رعایت 
کرده است. این فیلم هم در فرآیند ساخت 
و هم در فرآیند تبلیغات، قواعد حرفه اى را 
به طور کامل رعایت کرد پس طبیعى است 
که این فیلم ها در اکران موفق باشند و اگر 
موفق نمى شدند جاى تعجب داشت. این 2

فیلم به ویژه در فرآیند تبلیغات و پخش، همه 
مولفه هاى لازم را رعایت کردند که منجر به 
توفیق شان هم شد اما سوال این است که آیا از 
نظر حرفه اى و از منظر گستره دامنه مخاطبان 
سینما، اتفاق خوبى در جریان است؟ قطعا 
پاسخ این سوال، یک «نه» بسیار بزرگ است! 
نوروزى تاکید کرد: نه فقط شاهد اتفاق خوبى 
نیستیم که این شرایط در درازمدت مى تواند 
براى سینماى ایران خطرناك باشد. درست 
است که در سال هاى گذشته کمدى هاى 
نه چندان باکیفیت داشتیم و در کنار آن ها 
چند فیلم اجتماعى نسبتا موفق هم بود که 
مخاطب با آن ها ارتباط برقرار مى کرد، اما 
امسال تنها 2 فیلم کمدى موفق داشته ایم. اگر 
همه سینما را بخواهیم در همین ژانر کمدى 
تعریف کنیم، قطعا دچار اشتباه استراتژیک 
شده ایم. در فرآیند صدور پروانه ساخت، در 
شرایط امروز، سخت گیرى براى فیلمنامه هاى 

به شخصه  و  است  خیلى سخت تر  کمدى 
چند نمونه را از نزدیک دیده ام. اما اینکه 
چرا همچنان فیلمنامه هاى کمدى بیش از 
دیگر ژانرهاست؟ این مساله دلایل مختلفى 
مى تواند داشته باشد که یکى از آن ها زحمت 
بیشتر است! وى اظهارکرد: اگر امروز بخش 
خصوصى نمى تواند وارد حوزه تولید فیلم 
در ژانرهایى مانند ملودرام، جنایى و تاریخى 
شود، بهتر است ارگان ها به جاى رقابت و یا 
مشارکت بر سر یک سرى تولیدات مشخص، 
سراغ تقویت این حوزه هاى بنیادین بروند. اگر 
خلأ این آثار جبران نشود، مخاطبان بالقوه 
فیلم هاى ارزشى و دفاع مقدسى هم پاى شان از 
سینما بریده مى شود. این یک نکته استراتژیک 
است که متاسفانه در میان هیاهوهاى روزمره 
سینما از سوى سیاست گذاران فهم نمى شود. 
این سینمادار ضمن تاکید مجدد بر مبارك 
بودن اتفاقى که براى 2 فیلم کمدى در اکران 
امسال رخ داده است، بیان داشت: نباید توفیق 
و فروش این 2 فیلم را زیر سوال ببریم بلکه 
رویکرد درست این است که این اتفاق را به 
ژانرها و حوزه هاى دیگر هم تسرى بدهیم. 
واقعیت این است که در فرآیند صدور پروانه 
ساخت، در شرایط امروز، سخت گیرى براى 
فیلمنامه هاى کمدى خیلى بیشتر است و 

شخصا چند نمونه را از نزدیک دیده ام اما اینکه 
بیش  کمدى  فیلمنامه هاى  همچنان  چرا 
از دیگر ژانرهاست دلایل مختلفى مى تواند 
داشته باشد که یکى از آن ها زحمت بیشتر 
است! وى افزود: دوستان ما غالبا حاضر 
نیستند از نظر پروداکشن و ابعاد فنى، زیر 
بار زحمت یک فیلمنامه غیرکمدى بروند. 
بیشتر دوست دارند یک ایده یک خطى داشته 
باشند و همان را تبدیل به فیلم کنند. در 
زمینه فیلم هاى غیرکمدى، معتقدم همچنان 
سندروم سینماى فرهادى، در سینماى ایران 
وجود دارد. همه فکر مى کنند مى توانند با 
یک قصه تک خطى و فاقد فراز و فرود لازم، 
فیلمى شبیه فیلم هاى اصغر فرهادى بسازند! 
مشخص است که این جنس فیلمسازى تبدیل 
به کلیشه مى شود و مردم آن را پس مى زنند 
و این اتفاقى است که امروز رقم خورده است. 
نوروزى ادامه داد: در شرایط فعلى که مدام در 
معرض اخبار بد قرار داریم، مخاطب محاسبه 
منطقى با خودش مى کند که چرا باید براى 
حضور در سینما وقت بگذارد و هزینه کند تا 
به تماشاى فیلمى بنشیند که از ابتدا تا انتها 
برایش اعصاب خردى داشته باشد؟ در این 
شرایط معلوم است مخاطب سراغ فیلم کمدى 
مى رود. این سینمادار درباره توفیق پیدانکردن 

فیلم هایى مانند «جنگل پرتقال» هم گفت: بله 
فیلم «جنگل پرتقال» فیلم شریفى است که 
فیلمنامه بسیار خوبى هم دارد اما پارامترهاى 
مربوط به بازاریابى که برمبناى آن مخاطب 
متوجه اکران چنین فیلمى شود، در فرآیند 
اکران آن لحاظ نشده است. این مساله الزاما 
هم به گردن پخش کننده فیلم نیست. به نظرم 
اراده تولیدى که براى ساخت فیلم شریفى 
مانند «جنگل پرتقال» وجود داشت باید کمى 
تعمیم پیدا مى کرد و از ابتدا به پساتولید و 
عرضه آن هم فکر مى کرد. اینکه همه چیز 
را از پخش کننده انتظار داشته باشیم، حرف 
گزافى است. وى افزود: چنین فیلم هایى، 
چیزى معادل بودجه تولیدشان، باید بودجه 
براى تبلیغات داشته باشند تا بتوانند مخاطب 
خود را پیدا کنند. این پول هم در فرآیند اکران 
بازمى گردد و اینگونه نیست که هزینه تبلیغات 
را دور ریخته باشیم. این سوال بسیار مهم 
است؛ امروز چند درصد مخاطبان سینماى 
ایران از اکران «جنگل پرتقال» خبر دارند؟ 
منظورم مخاطب عام است نه مخاطب خاص. 
چون به این بدیهیات مهم توجه نمى کنیم، 
در یک تحلیل اشتباه، همه کاستى ها را به 
گردن فرآیند سانس بندى از سوى سینمادار 
مى اندازیم! در حالى که مشکل این فیلم ها 
با تخصیص سانس بیشتر حل نمى شود. این 
آثار نیاز به تبلیغات بیشتر و هدفمندتر دارند. 
نوروزى تصریح کرد: در اکران همین امسال 
فیلم «مصلحت» را داشتیم که فیلمى بسیار 
خوش ساخت بود و هیچ بازیگر تاثیرگذار بر 
گیشه اى هم در آن ایفاى نقش نداشت اما با 
یک ایده درست تبلیغاتى توانست به فروش 
8 میلیارد تومانى در اکران برسد که معتقدم 
براى آن فیلم فروش بسیار خوبى بود. این 
سینمادار در پایان با اشاره به پیش بینى تحقق 
فروش هزار میلیارد تومانى در چرخه اکران 
سالانه سینماى ایران، تاکید کرد: قطعا این 
عدد محقق مى شود و رسیدن به این مرحله 
اساسا دیگر رویا نیست. هزار میلیارد تومان 
در مختصات امروز سینماى ایران دیگر عدد 
قابل توجهى نیست که فکر کنیم رسیدن به آن 

شبیه رویاست.
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یادبود فهیمه راستکار، همزمان با سالروز 
درگذشت این هنرمند برگزار مى شود. این 
مراسم به کوشش انجمن صنفى بازیگران 
3 آذر ماه  خانه تئاتر ایران روز جمعه 
برگزار مى شود. در این برنامه تعدادى از 
دوستان و همکاران فهیمه راستکار درباره 
او صحبت مى کنند و در بخش پایانى هم 
مستند «جاى خالى» که سال 91 و با فاصله 
اندکى از درگذشت این هنرمند ساخته 
شده، براى اولین بار اکران مى شود. یادبود 
فهیمه راستکار ساعت 17 روز جمعه سوم 
آذرماه در سالن استاد جوانمرد عمارت خانه 
تئاتر به نشانى: خیابان سمیه، بین حافظ و 
نجات اللهى (ویلا)، شماره 260 برپا خواهد 
شد. فهیمه راستکار متولد 1312 در تهران 
بود که در سال 1346 در رشته ى زبان فرانسه 
از دانشگاه تهران فارغ التحصیل شد. او از سال 
1330 فعالیت هنرى اش را با تئاتر آغاز کرد 
و از سال 1335 با همکارى با گروه دوبله 
«آلکس آقاباباییان» در ایتالیا به این حرفه 
پرداخت و در سال 1343 نیز وارد رادیو 
شد. او از جمله بازیگرانى بود که با رفت و 
آمد و حضور در خانه شاهین سرکیسیان، 
هنرمند فقید تئاتر با این هنر آشنا شد و 
در نمایش هایى همچون  «آنتیگونه»، «باغ 
آلبالو»، «باغ  وحش شیشه اى»، «بازگشتنى  
نیست»، «پرده عجایب» و «همان که 
بوده ایم» و... به ایفاى نقش پرداخت. راستکار 
فعالیت سینمایى اش را از سال 1352 با 
بازى در فیلم «مغول ها» آغاز کرد و از دیگر 
فیلم هاى او مى توان به «آقاى هیروگیلف»، 
«خط پایان»، «شیر سنگى»، «ترنج»، 
«جهیزیه اى براى رباب»، «محموله»، «مرغ 
و همسایه»، «عشق و مرگ»، «الو الو من 
جوجوام»، «روانى»، «زن شرقى» و «دخترى 
به نام تندر» اشاره کرد. او همچنین در 
مجموعه هاى تلویزیونى  «کمند خاطرات»، 
«بهشت گمشده»، «تهران 11»، «پرده 
عجایب» و «کارگاه شمسى و دستیارش 
مادام» و چند مجموعه ى دیگر بازى کرد. 
راستکار در تألیف کتاب «مستطاب آشپزى» 

هم با همسرش همکارى داشت.

ژاپن اعلام کرد: کره شمالى قصد خود را براى پرتاب یک 
موشک  ماهواره بر در اواخر ماه نوامبر به اطلاع توکیو رسانده 
است. گارد ساحلى ژاپن خبر داد: پیونگ یانگ به توکیو اطلاع 
داده قصد پرتاب موشکى حامل یک ماهواره را در بازه زمانى 
22 نوامبر تا اول دسامبر (اول تا 10 آذر 1402) در مسیر 
دریاى زرد و دریاى چین شرقى دارد. به نوشته خبرگزارى 
«رویترز»، این سومین تلاش کره شمالى در سالجارى میلادى 
براى قراردادن ماهواره جاسوسى در مدار زمین خواهد بود. 
کره شمالى پیش از این دو بار، ابتدا در ماه مه و سپس در ماه 

اوت تلاشى ناموفق براى پرتاب موشکى حامل آنچه که «اولین 
ماهواره جاسوسى» خود خواند، داشت. «کیم جونگ اون»، 
رهبر کره شمالى در ماه سپتامبر دست به یک سفر بى سابقه 
به روسیه زد و در جریان این سفر از پیشرفته ترین مرکز 
پرتاب هاى فضایى مسکو بازدید کرد. «ولادیمیر پوتین»، 
رئیس جمهور روسیه به «کیم» قول کمک در زمینه ساخت 
ماهواره را داد. کره شمالى بیانیه اى در محکومیت برنامه آمریکا 
براى فروش صدها موشک به ژاپن و کره جنوبى صادر کرده 
و این برنامه را یک اقدام خطرناك که باعث تشدید تنش ها 

در منطقه و ایجاد یک رقابت تسلیحاتى جدید مى شود 
خواند. وزارت دفاع کره شمالى اعلام کرد:  پیونگ یانگ تدابیر 
خود براى ایجاد بازدارندگى و پاسخ به بى ثباتى ایجاد شده 
توسط آمریکا و متحدانش در منطقه را تقویت خواهد کرد. 
دفتر نخست وزیر ژاپن در شبکه اجتماعى «ایکس» نوشت: 
به همراه آمریکا و کره جنوبى و دیگر کشورها «موکدا از 
کره شمالى براى اجرا نکردن این برنامه درخواست خواهد 
کرد.» کره شمالى روز 31 مه (10 خرداد 1402) موشک 

ماهواره برى پرتاب کرد که بعدا منفجر و در دریا غرق شد. 

کره شمالى موشک ماهواره بر دیگرى پرتاب مى کند

بیـــن المـــلل
گــــزارش

فخرفروشى «ترامپ» به «بایدن»
 با انتشار گواهى پزشکى  خود

ترامپ در روز هشتادویکمین سالگرد تولد رئیس جمهور 
آمریکا، یک گواهى پزشکى  مربوط به وضعیت سلامتى اش 
را در شبکه  اجتماعى   شخصى خود با نام «تروث» به 
اشتراك گذاشت. به گزارش فارس، «دونالد ترامپ»، با 
انتشار گواهى پزشکى از وضعیت سلامت جسمانى اش در 
شبکه اجتماعى خود، به استقبال هشتادویکمین سالگرد 
تولد بایدن رفت. به گزارش «آسوشیتدپرس»، پزشک 
ترامپ در ایالت نیوجرسى آمریکا عنوان کرده است که 
از سال 2021 دکتر وى بوده است و اخیرا هم او را در 
ماه سپتامبر معاینه کرده است و همه معاینات پزشکى، 
وضعیت سلامت جسمى و روانى ترامپ را در حد نرمال 
و بسیار خوب نشان داده است. به گفته پزشک ترامپ، 
تحت تاثیر رژیم غذایى و تمرینات ورزشى روزانه وى 
که موجب کاهش وزنش هم شده است،  نتایج آزمایش 
اخیرش حتى از آزمایش هاى قبلى نیز بسیار مطلوب تر 
و بهتر بوده است. در معاینات پزشکى ترامپ نوشته شده 
است که این مرد 77 ساله «در حال حاضر در سلامت 
کامل» به سر مى برد. گزارش وضعیت پزشکى ترامپ 
در حالى منتشر مى شود که موضوع سن کاندیداهاى 
ریاست جمهورى براى انتخابات 2024 آمریکا به یک 
مولفه بسیار مهم تبدیل شده است و این مولفه مى تواند 
ترامپ 77 ساله و بایدن 81 ساله را به عنوان مسن ترین  
کاندیداهاى ریاست  جمهورى آمریکا دچار چالش هاى 
اساسى کند. اواخر سال 2015 نیز پزشک پیشین ترامپ 
در جریان تبلیغات انتخاباتى  وى  با انتشار نامه اى در باب 
وضعیت جسمانى اش، او را سالم ترین فردى که تاکنون 
به ریاست جمهورى آمریکا انتخاب شده، معرفى کرد. با 
این حال وى بعدها مدعى شد که اظهاراتى که او در مورد 
سلامتى ترامپ در آن دوران مطرح کرده، از سوى خود وى 
به پزشکش دیکته شده است. با این حال همزمان با ورود 
ترامپ به کاخ سفید و انجام برخى از معاینات پزشکى بسیار 
حساس، برخى از بیمارى هاى وى مشخص شد. مثلا در 
سال 2019 نتایج آزمایشات ترامپ را وى را رسما به عنوان 
فردى چاق و داراى اضافه وزن معرفى کرد و در سال 2018

نیز نتایج آزمایشات نشان داد که او از یک بیمارى قلبى هم 
رنج مى برد. «ران دى سانتیس»، فرماندار ایالت فلوریداى 
آمریکا و یکى از نامزدهاى پیشنهادى حزب جمهورى خواه 
براى انتخابات ریاست جمهورى به تازگى ترامپ را به دلیل 
سن بالایش فردى فاقد صلاحیت براى ریاست جمهورى 
آمریکا معرفى کرده بود. آخرین نظرسنجى انجام گرفته 
شده در مورد سن کاندیداهاى ریاست جمهورى نیز 
بر این اساس بود که 77 درصد از افراد بزرگسال در 
آمریکا که 69 درصدشان دموکرات هستند، بایدن را براى 
ریاست جمهورى دوره دوم انتخابات بسیار پیر و سالخورده 
مى دانند. این رقم براى ترامپ به 51 درصد رسیده و از این 

میزان هم فقط 28 درصدشان جمهورى خواهان هستند.

هنیه: به توافق آتش بس نزدیک مى شویم

︩ ︋︦ ﹡︤د﹉ ا︨️؟ آ︑
کوتــــاه

جنگ میان گروه هاى مقاومت فلسطین علیه اسرائیل 
و بمباران وحشیانه غزه توسط رژیم اشغالگر قدس، وارد 
چهل وششمین روز خود شده است؛ جنگى که بى سابقه ترین 
ضربه امنیتى، اطلاعاتى و نظامى را از سوى مقاومت فلسطین 
به اسرائیل وارد کرده و رژیم اشغالگر قدس براى سرپوش 
نهادن بر شکست خود، در حال ارتکاب جنایات تمام عیارى 
علیه مردم غزه است. گردان هاى «سرایاالقدس» شاخه 
نظامى جنبش جهاد اسلامى هم از انهدام 9 تانک ارتش 
رژیم صهیونیستى در جریان درگیرى هاى (سه شنبه) در 
محورهاى مختلف نوار غزه خبر داد. همچنین حمله ارتش 
رژیم صهیونیستى به تیم خبرى شبکه المیادین که به شهادت 
یک زن خبرنگار و یک فیلم بردار این شبکه منجر شد، با موجى 
از محکومیت ها روبه رو شد و حزب ا... لبنان اعلام کرد که این 
جنایت نشان از نقش رسانه در برملاکردن جنایات رژیم 
صهیونیستى دارد و مقاومت پاسخ آن و سایر جنایت ها علیه 

شهروندان لبنانى را خواهد داد.
آتش بس نزدیک است؟

در چنین شرایطى «اسماعیل هنیه» رئیس دفتر سیاسى 
جنبش مقاومت اسلامى فلسطین (حماس)،  صبح (سه شنبه)، 

در اظهاراتى از جریان داشتن مذاکراتى براى تبادل اسرا با 
رژیم صهیونیستى و برقرارى آتش بس در غزه خبر داد. هنیه 
در بیانیه اى کوتاه که کانال تلگرامى حماس آن را منتشر 
کرد، گفت: «جنبش حماس پاسخ خود را به برادران در قطر و 
میانجیگران تحویل داده است و ما به توافق آتش بس نزدیک 
مى شویم.» در این بیانیه به جزئیات بیشترى درباره این توافق 
و اینکه آیا آتش بس موقت یا بلندمدت خواهد بود اشاره اى 
نشده است. همچنین خلیل الحیه، عضو دفتر سیاسى جنبش 
مقاومت اسلامى (حماس) بیان داشت: پس از اینکه حماس 
پاسخ خود را به طرف هاى مصرى و قطرى داد، همچنان 
منتظر پاسخ اسرائیل در مورد توافق آتش بس انسانى است. 
عزت الرشق عضو دفتر سیاسى حماس پیش تر به الجزیره گفته 
بود: جزئیات توافق آتش بس در ساعات آینده اعلام خواهد شد. 
الرشق اظهارکرد: مذاکرات جارى در مورد آزادى اسیران در 
غزه، با امورى دیگر از جمله با آتش بسى چند روزه مطابق بوده و 
شامل تمهیداتى براى آزادى اسیران در غزه و ورود کمک ها به 
نوار غزه است. این رهبر حماس افزود: این توافق شامل آزادى 
زنان و کودکان اسرائیلى از غزه در ازاى آزادى زنان و کودکان 
فلسطینى از زندان هاى اسرائیل مى شود. از سوى دیگر یکى از 

معاونان اسماعیل هنیه رئیس دفتر سیاسى جنبش حماس با 
ارسال بیانیه اى به خبرگزارى رویترز اعلام کرد که این جنبش 
به توافق آتش بس با رژیم صهیونیستى نزدیک شده است. در 
این بیانیه آمده است: حماس پاسخ خود را به برادرانش در قطر 
و دیگر میانجى ها داده و ما به رسیدن به توافق آتش بس نزدیک 
هستیم. وى تصریح کرد: آزادى اسراى رژیم اشغالگر با آزادى 
اسراى فلسطینى از زندان هاى صهیونیستى همزمان خواهد 
بود، اگر رسیدن به توافق آتش بس اعلام شود، این توافق مورد 
قبول و رضایت ما بوده و خواسته هاى ما را محقق کرده است. 
الرشق ادامه داد: اسرائیلى ها به دنبال مذاکره در سایه ادامه 
تجاوز براى شکستن اراده مقاومت بودند که این موضوع هرگز 
اتفاق نخواهد افتاد. وى در عین حال گفت که جزئیات توافقى 
را که احتمالا به زودى اعلام مى شود، فاش نخواهد کرد و 

قطرى ها بعد از نهایى شدن، آن را اعلام خواهند کرد.
قطر واسطه است؟

سخنگوى وزارت خارجه قطر اعلام کرد که مذاکرات بین 
رژیم صهیونیستى و حماس درباره توافق آتش بس و تبادل اسرا 
به مرحله پایانى رسیده است. همچنین  یک منبع آگاه خبر 
داد: قطر ممکن است توافق گروگان ها بین اسرائیل و حماس 
را اعلام کند. باراك راوید خبرنگار رسانه امریکایى اکسیوس از 
قول یک منبع اگاه جزئیات تازه اى از توافق اسرائیل و حماس را 
گزارش کرد.  این منبع مى گوید که امیدوار است هیچ اتفاقى 
در غزه رخ ندهد که به این موضوع آسیب برساند. این منبع 
ادامه داد: اسرائیل به عنوان بخشى از توافق، به ازاى هر گروگان 
اسرائیلى که توسط حماس آزاد مى شود، سه اسیر فلسطینى را 

که در زندان هایش نگهدارى مى شوند؛ آزاد مى کند.
شرط انصارا... براى آزادى کشتى 

همچنین یکى از رهبران جنبش انصارا... یمن اعلام کرد: 
شرط آزادى کشتى صهیونیستى توقیف شده در جنوب 
دریاى سرخ، توقف عملیات ارتش رژیم صهیونیستى علیه نوار 
غزه است. محمدعلى الحوثى در واکنش به درخواست آمریکا 
براى آزادى کشتى «گلکسى لیدر» در شبکه اجتماعى ایکس 
(توییتر سابق) اعلام کرد: «در صورتى که آمریکا و اسرائیل 
دست از کشتار فلسطینیان در غزه بردارند و آب، دارو و غذا 
وارد کنند، آن زمان مى توان درخصوص این کشتى اسرائیلى 
صحبت کرد.» محمدعلى الحوثى همچنین تصریح کرد: «آنچه 
نیروهاى دریایى وابسته به جنبش انصارا... یمن انجام داده 

مطابق اصل مقابله به مثل است.»

باکو: 
ارمنستان به جاى بازى با کلمات

سر میز مذاکره بنشیند
دستیار رئیس جمهور آذربایجان در امور سیاست خارجى 
گفت: طرف ارمنستانى به جاى بازى با کلمات، باید براى 
مذاکره اقدام کند. به گزارش فارس، «حکمت حاجى اف» 
دستیار رئیس جمهور آذربایجان در امور سیاست خارجى از 
ارمنستان خواست گامى ملموس رو به جلو بردارد و سر میز 
مذاکره بنشیند. به گزارش خبرگزارى «ترند» جمهورى 
آذربایجان، وى تاکید کرد: انتظار ایده هاى روشن و واضحى 
را از ارمنستان داریم. وقتى صحبت از توافق صلح به میان 
مى آید، ارمنستان همچنان به فراتر از منطقه نظر دارد. 
به جاى معرفى دستورکار طرف ثالث در اینجا، ضرورى 
است که مسئولیت منطقه را برعهده بگیرید و مذاکرات 
توافق صلح را پیش ببرید. توپ در حال حاضر در زمین 
ارمنستان است. این مقام ارشد جمهورى آذربایجان بیان 
داشت: با توجه به شرایط کنونى در منطقه، باکو هیچ مانعى 
براى انعقاد توافق صلح با ارمنستان نمى بیند. به ادعاى این 
گزارش، بعد از جنگ دوم قره باغ در سال 2020، جمهورى 
آذربایجان پیشنهاد صلحى را به طرف ارمنستانى ارائه 
کرد که شامل پنج نکته اساسى بود؛ اما ارمنستان به طرق 
مختلف بحث درباره جزئیات توافق صلح و امضاى توافق 
نهایى را از آن زمان به تعویق انداخته است. «الهام على اف» 
رئیس جمهور آذربایجان گفت: «ارمنستان باید آینده 
خود را بر اساس منافع ملى برنامه ریزى کند، نه براساس 
جاه طلبى  کشورهایى که از منطقه ما دور هستند، به ویژه 
کشورهایى با گذشته خونین استعمارى.» دوشنبه منابع 
دیپلماتیک خبر دادند جمهورى آذربایجان در اعتراض 
به مواضع اتحادیه اروپا در قبال روابط باکو و ایروان، برخى 
همکارى هاى خود با کشورهاى عضو این اتحادیه ذیل 
پروژه هاى موسوم به «تویینینگ» را به حالت تعلیق درآورده 
است. «جوزپ بورل» مسئول سیاست خارجى اتحادیه 
اروپا گفته بود باید درباره هر گونه تلاش داخلى یا خارجى 
براى بى ثبات کردن اوضاع در ارمنستان هوشیار بود و در 
پیامى خطاب به باکو اعلام کرد که «هر گونه نقض تمامیت 
ارضى ارمنستان غیر قابل قبول تلقى و به پیامدهاى جدى 
در کیفیت روابط ما منجر خواهد شد.» باکو هم در واکنش 
اعلام کرد که تمایلات نهاد سیاست خارجى اتحادیه اروپا 
براى تحریک جدایى طلبى در خاك جمهورى آذربایجان 
منبع نگرانى جدى است. دو جمهورى همسایه آذربایجان و 
ارمنستان سه دهه است که بر سر منطقه قره باغ کوهستانى 
با هم درگیر بوده اند. دو کشور با هم روابط دیپلماتیک ندارند 
و مرز مشترکشان به شدت مستحکم است. ماه سپتامبر 
جمهورى آذربایجان عملیات برق آسایى را براى پس گرفتن 
قره باغ انجام داد. این عملیات به کوچ دسته جمعى اغلب 
120 هزار ارمنى قره باغ به ارمنستان منجر شد. دو کشور 
از آن زمان براى امضاى توافق صلح ابراز تمایل کرده اند، 

هرچند پیشرفت ملموسى حاصل نشده است.

 کنسرت علیرضا  قربانى در کانادا  رکورد   زد
تهیه کننده تور بزرگ کنسرت هاى جهانى علیرضا قربانى 
از رکوردزنى این تور به لحاظ استقبال مخاطبان موسیقى، 
خبر داد. مجید عبدى کیا  توضیح داد: تورنتو، مونترال، 
ونکوور، کلگرى کانادا، سیدنى، ملبورن، بریسبن (استرالیا)، 
لندن، منچستر و گلاسکو (بریتانیا)، دوسلدورف، فرانکفورت، 
برلین، هامبورگ، مونیخ (آلمان)، استکهلم، گوتنبرگ و مالمو 
سوئد، روتردام هلند، وین (اتریش) و چند شهر اروپایى دیگر 
مقاصد این تور هستند که برنامه ریزى و بلیت فروشى آنها 
آغاز و با استقبال روبه رو شده است. مجید عبدى کیا با بیان 
اینکه استقبال از تور کنسرت هاى این خواننده بسیار خوب 
بود، تاکید کرد: کل 3 هزار بلیت کنسرت در ونکوور به فروش 
رفت. 3500 بلیت هم در تورنتو به فروش رفت و 3 هزار بلیت 
هم در مونترال که فروش نزدیک 10 هزار بلیت در کانادا، 

رکوردى جالب براى یک خواننده ایرانى به حساب مى آید. 

ساخت «حوالى کتاب» ادامه دارد؟
مرتضى پرنیان، مجرى برنامه «حوالى کتاب» که همزمان 
با هفته کتاب روى آنتن شبکه پنج سیما مى رود از احتمال 
دائمى شدن این برنامه خبر داد. مرتضى پرنیان مجرى برنامه 
«حوالى کتاب» که این روزها با محور کتاب از شبکه پنج سیما 
روى آنتن مى رود درباره این برنامه به «مهر» بیان کرد: همزمان 
با هفته کتاب این برنامه به آنتن رسید و از مهمانان مختلفى که 
شامل نویسنده ها بودند، براى حضور در برنامه دعوت کردیم. 
مصطفى فعله گرى از جمله این نویسندگان بود که درباره 
«باران تمشک» سخن گفت. همچنین نصرا... حدادى تهران 
پژوه، حمید بابایى و نویسندگان دیگرى نیز مهمان ما بودند. 
وى درباره جزئیات برنامه نیز عنوان کرد: در ابتداى گفت وگو 
درباره سبک نوشتن این نویسنده ها صحبت کردیم و در ادامه 
به زندگى شخصى آنها هم پرداختیم. در این برنامه درباره 
شخصیت نویسنده ها و اینکه از کجا نویسندگى را شروع کرده 
اند، گفت وگو مى کنیم. پرنیان با اشاره به رویکرد جدید شبکه 
تهران نیز تصریح کرد: تمرکز بیشتر ما در این گفت وگوها 
روى خود تهران و نویسنده هایى است که قصه هاى برخى از 
کتاب هایشان بر بستر شهر تهران اتفاق مى افتد. سعى داریم 
این ارتباط بین کتاب و شهر تهران را حفظ کنیم. تلاش ما این 
است که ریتم برنامه تند باشد از این رو همه حرف ها در طول 
30 دقیقه مطرح مى شود. این مجرى تلویزیون درباره ادامه 
برنامه با وجود اتمام هفته کتاب یادآور شد: صحبت هایى شده 
است که این برنامه را ادامه دهیم. برنامه کتاب محور در شبکه 
تهران خیلى کم داریم که بیشترشان هم به صورت گزارشى 
براى معرفى کتاب بوده است در حالى که این برنامه سر و شکل 
دارد و در 30 دقیقه مى تواند گفت وگویى جذاب را شکل دهد. 
بازخوردهاى خوبى هم از مخاطبان گرفتیم و بخش هایى از 
برنامه در فضاى مجازى نیز مورد اقبال واقع شده است که جاى 

خرسندى دارد.
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